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صنعت و معدن

اصلاح روند ترخيص کالا از گمرکات
وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت از 
اص��اح و تس��هيل روند ترخيص 
کالاها و مواد اوليه مانده در گمرکات 
خب��ر داد و گفت: تصميمات لازم 
در اي��ن ب��اره براي اباغ به س��تاد 
س��اماندهي اقتصادي دولت آماده 
شده است. به گزارش مهر، محمد 

شريعتمداري با اشاره به جمع بندي هاي صورت گرفته در جلسات 
متع��دد ب��ا رئيس کل و مس��ئولان گمرک و ني��ز اعضاي اتاق هاي 
بازرگان��ي و فع��الان اقتص��ادي گفت: بزودي روند ترخيص کالا به 
ويژه مواد اوليه مورد نياز توليد اصاح خواهد شد. وي با تاکيد براين 
که مسئولان گمرک نيز در مواردي اصاح برخي مصوبات دولتي 
را ضروري عنوان کردند، درباره چگونگي اين اصاحات افزود: به 
عنوان مثال کساني که قبل از ممنوعيت برخي اقام اقدام به واردات 
کالا کردند بايد بتوانند کالاهاي خود را با توجه به ضوابط پيشين از 
گمرک ترخيص کنند. وي گفت: همچنين برخي اقام که اکنون در 
فهرست ممنوعه قرار گرفته اند، اما پيش تر در هنگام ورود به گمرک 
در فهرست ممنوعه نبوده اند بايد طبق ضوابط يا پرداخت تفاوت آن، 
بتوانند محصول را وارد کنند. اين عضو کابينه دوازدهم با تاکيد بر 
اين که تصميمات لازم در اين باره براي اباغ به ستاد ساماندهي 
اقتصادي دولت آماده شده، افزود: البته تا آن زمان نيز گمرک اجازه 
دارد تا با صدور حداقل اسناد، کالاهاي موجود در گمرکات را بدون 
حل مش��کات فعلي هم ترخيص کند تا بعد از آن واردکنندگان با 

تعهدات لازم اسنادشان را تکميل و ارائه کنند.

اعلام ليست ثبت نام شدگان پيش فروش سايپا 
به ايران خودرو

ليست اسامي ثبت نام کنندگان طرح پيش فروش محصولات گروه 
خودروسازي سايپا به شرکت ايران خودرو تحويل داده شد. به گزارش 
سايپانيوز،  با توجه به هماهنگي انجام شده با گروه صنعتي ايران خودرو 
مبني بر ارسال ليست اسامي افرادي که در طرح پيش فروش خودرو 
گروه سايپا شرکت و موفق به ثبت نام شده اند به منظور جلوگيري از 
دلالي و سفته بازي و فروش محصولات به مصرف کننده واقعي، اين 
اسامي از سوي گروه سايپا آماده و تحويل گروه صنعتي ايران خودرو 
شده است. با توجه به استقبال بسيار خوب از طرح پيش فروش ۵۰ 
هزار دس��تگاه از محصولات س��ايپا و به دليل تطبيق شرايط اعام 
شده در اين طرح با خريداران محصولات، اين اقدام زمان بر بوده و 
سايپا پس از بررسي شرايط ثبت نام کنندگان با شرايط اعامي در 
طرح، ليست نهايي ثبت نامي را آماده و به گروه صنعتي ايران خودرو 
تحويل داده است. گقتني است در اين طرح تعداد ۵۰ هزار نفر ثبت 
نام شده اند که از اين تعداد ۴۴ درصد افراد از طريق رايانه، ۵۴ درصد 
از طريق تلفن همراه هوشمند و ۲ درصد از طريق تبلت وارد سايت 

ثبت نام گروه سايپا شده اند.

موافقت دولت با ترخيص خودروهاي 
متوقف در گمرک

ريي��س انجم��ن واردکنندگان خ��ودرو از موافقت دولت با ترخيص 
خودروهاي متوقف در گمرک خبر داد. کوروش مرشدس��لوک در 
گفتگو با ايسنا، اظهار کرد: از ابتداي تير ماه با مصوبه دولت واردات 
بيش از ۱۴۰۰ قلم کالا از جمله خودرو ممنوع شد. وي با بيان اينکه به 
دنبال ممنوع شدن واردات، از آن زمان تاکنون از ترخيص خودروهاي 
وارد ش��ده به گمرک جلوگيري ش��د، خاطرنشان کرد: در اين رابطه 
اخيرا طرحي به دولت ارائه شد که براساس آن خودروهايي که پول 
آنها پرداخت شده و وارد گمرک شده اند ترخيص شود. رييس انجمن 
واردکنندگان خودرو ادامه داد: براس��اس جديدترين اخبار به دس��ت 
آمده دولت با ترخيص خودروهاي متوقف در گمرک موافقت کرده 
است که اميدواريم دستورالعمل مربوطه هرچه زودتر به دستگاه هاي 
ذي ربط اباغ و اجرايي ش��ود. وي افزود: در اين ش��رايط اميدواريم 
در قدم بعدي دولت با واردات خودروهايي که پيش از ممنوع شدن 
واردات، ثبت سفارش شده و پول آنها نيز پرداخت شده است اما به دليل 
ممنوعيت واردات وارد کشور نشده اند نيز موافقت کند. مرشدسلوک 
خاطرنش��ان ک��رد: موافقت دولت ب��ا واردات خودروهاي متوقف در 
گمرک و همچنين موافقت با ورود باقي خودروهاي ثبت سفارش و 
خريداري شده تاثير مثبتي بر بازار خودروهاي وارداتي داشته و باعث 

تعديل نرخ هاي فعلي در بازار خواهد شد.

ممنوعيت صادرات ۲۷ قلم کالا به دليل
 ارزبري دولتي

قائم مقام وزير صمت اعام کرد که صادرات ۲۷ قلم کالا به دليل 
ارزبري دولتي ممنوع اس��ت و اين موضوع به گمرکات اعام ش��د. 
مجتبي خسروتاج گفت: ريشه بسياري از مشکات و گرفتاري هاي 
امروز کشور جهش نرخ ارز است. وي افزود: پيمان سپاري آزمايش 
خود را پس داده و صادرکنندگان تاکيد دارند که ارز حاصل از صادرات 
بايد به چرخه اقتصادي بازگردد. خسروتاج خواستار برگزاري نشستي 
ش��د که فعالان اقتصادي نظرات خود را درباره اينکه آيا مش��کات 
ارز ناش��ي از خروج س��رمايه اس��ت يا مسايل سياس��ي و عدم ورود 
اس��کناس ارز، ارايه کنند. رييس س��ازمان توس��عه تجارت گفت: ما 
در بحث سياستگذاري صحبت مي کنيم؛ صادرکننده مي تواند ارز 
خود را به سامانه نيما وارد کند، چه خودش واردات انجام دهد يا در 
اختيار واردکننده ديگري بگذارد. وي اعام کرد که صادرات ۲۷ قلم 
کالا به دليل ارزبري دولتي ممنوع است و اين موضوع به گمرکات 

اعام شده است.

بسته هاي مختلفي براي حل مشکلات صنايع 
درحال طراحي است

 معاون امور صنايع وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: بسته هاي 
مختلفي براي حل مشکات صنايع و واحدهاي توليدي کشور در 
حال طراحي است که اميدواريم با همکاري صنعتگران نتيجه بخش 
باشد. به گزارش ايرنا، محسن صالحي نيا روز سه شنبه در نشست 
بررسي مشکات صنايع شهرستان تاکستان افزود: امروزه واحدهاي 
توليدي و صنايع کشور به دليل شرايط حاکم بر اقتصاد کشور وضعيت 
خوبي ندارند و بايد در اين فضا به بهترين نحو براي تصميم گيري اقدام 
کرد. وي اظهار داشت: سال گذشته واحدهاي توليدي مساله هجوم 
واردات و حمايت نشدن براي افزايش صادرات را مطرح مي کردند 
ولي امسال به دليل شرايط پيش آمده همه واحدهاي توليدي متفق 
القول نحوه تهيه منابع اوليه و رسيدن به صادرات هدف گذاري شده 
را طرح مي کنند. اين مسئول با اشاره به مشکل تامين مواد اوليه براي 
بخشي از صنايع داخلي، از اين موضوع به عنوان يکي از بزرگترين 
معضات صنعت کشور ياد کرد و گفت: به دليل شرايط اقتصادي و 
محدوديت هاي بين المللي برخي از مراجع تصميم گيري در برنامه 
ريزي قبلي دچار تشتت شدند و اميدواريم هم اکنون با تصميم گيري 
مناسب با اين شرايط براي حل اين مشکل اقدام شود. وي با اشاره 
به نوسانات قيمت ارز و مشکات واردکنندگان مواد اوليه نيز گفت: 
واردکنندگان��ي ک��ه ه��م اکنون قطعات و مواد اوليه در گمرک دارند 
مشمول پرداخت ما به التفاوت اختاف ارز نيستند و مي توانند با نرخ 
قبلي کالاهاي خود را ترخيص کنند و اگر مشکلي در اين زمينه باشد 
هماهنگي بيشتر در صورت لزوم صورت خواهد گرفت. معاون امور 
صنايع وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: بسياري از واحدهاي 
توليدي با دستگاه هاي اجرايي از قبيل بانک ها، تامين اجتماعي، امور 

مالياتي و مشکاتي را دارند.

اخبار کوتاه

»در ش�رايط فعلي ايران کار در بخش 
صنعت مس�اوي است با عدم آرامش 
و درد س�ر. بازدهي س�رمايه در بخش 
صنع�ت نس�بت به بخش ه�اي ديگر 
کمت�ر و ب�ا ريس�ک بس�يار بيش�تر و 
دردسرهاي بيشتري است.« همين دو 
جمل�ه کوت�اه فضاي پيش روي بخش 
توليد را به خوبي براي ما تصويرسازي 
مي کن�د. اين روزه�ا توليدکنندگان با 
مش�کلات فراواني مواجه هس�تند که 
بخ�ش عم�ده آن را کمبود منابع مالي 

تشکيل مي دهد.
پرداخ�ت  ب�ر  بانک ه�ا  و  دولتي ه�ا 
»س�رمايه ثابت« به واحدهاي توليدي 
تاکي�د مي کنن�د و اين در حالي اس�ت 
ک�ه بس�ياري از فع�الان اي�ن ح�وزه 
نگراني هايي درباره تامين »سرمايه در 
گردش« واحدهاي خود دارند. از طرف 
ديگر طبق دس�تورالمعل هاي دولت و 
بخشنامه هاي مختلف، بانک ها موظف 
به پرداخت تسهيلات به بخش صنعت 
و تولي�د هس�تند، ام�ا در عمل ش�اهد 
هس�تيم که بانک ه�ا به توليدکنندگان 
وام مي دهن�د و خ�ود را ش�ريک توليد 
نمي دانند. وام هاي بانکي با سودهايي 
در اختي�ار توليدکنندگان قرار مي گيرد 
که در شرايط فعلي اقتصاد هيچ فعاليت 
توليدي توان بازپرداخت س�ود آنها را 

ندارد.
»فض�ا، فض�اي راحت خوري اس�ت.« 
اي�ن توصيفي اس�ت که دکتر حس�ن 
اقتص�اد  تم�ام  اس�تاد  س�بحاني، 
دانش�گاه ته�ران و نماينده دوره هاي 
پنجم، شش�م و هفتم مجلس شوراي 
اس�لامي براي فض�اي ام�روز اقتصاد 
کش�ور به کار مي برد. بازارهاي کاذب 
اي�ن روزها به نحوي س�رمايه ها را به 
خود مش�غول کرده اند که ديگر حضور 
در بخش ه�اي تولي�د و صنع�ت کمتر 
جذابيت�ي ن�دارد. س�بحاني در گفتگو 
ب�ا »تجارت« راه حل مش�کلات امروز 
اقتصاد کش�ور را »بازگشت به قانون« 
مي دان�د. قوانين�ي که به بانک ها اجازه 
»پرداخ�ت وام« به توليد را نمي دهد و 
آنها را موظف به »تزريق تس�هيلات« 
مي دان�د. قوانين�ي که مقابل رانت و ربا 
ايس�تادگي مي کنن�د. او ب�ه صراحت 
مي گوي�د: »بهتري�ن راه، برگش�ت به 
قانوني اس�ت ک�ه مي گويد پول مردم 
باي�د س�رمايه گذاري ش�ود و م�ردم 
س�ود سرمايه گذاري خود را بگيرند.« 
اي�ن اس�تاد اقتصاد همچني�ن درباره 
ضرره�اي طرح ه�اي بدون پش�توانه 
و زيان ه�اي »پول پاش�ي« دول�ت در 

بخش توليد هشدار مي دهد.
گفتگو با حسن سبحاني، استاد اقتصاد 
دانشگاه تهران و نماينده ادوار مجلس 
ب�ا روزنام�ه »تج�ارت« را در ادام�ه 

مي خوانيد.

واحدهاي توليدي کوچک و متوسط بخش  ���
مهمي از فضاي اقتصاد را تش�کيل مي دهند، 
بخش�ي که مي تواند کارايي بيشتري و سهم 
بالاتري در اقتصاد کش�ور داشته باشد. يکي 
از ضعف هاي�ي که در بحث بنگاه هاي کوچک 
و متوس�ط احس�اس مي ش�ود اي�ن موضوع 
اس�ت که اين واحدها هيچ پيش بيني نس�بت 
ب�ه آين�ده ي�ا به فضاي کس�ب و کار ندارند و 
عموم�اً زمان�ي متوج�ه اين مش�کل و ضعف 
مي شوند که يک مشکل اقتصادي کلان تر يا 
بحران هاي ارزي و يا يک چنين مسايلي پيش 
بيايد. اين موضوع باعث مي شود که بخشي 
از واحده�اي تولي�دي زير ب�ار قرض رفته يا 
صحنه توليد را به کل ترک کنند. ارزيابي شما 
راج�ع ب�ه اين معضل چگونه اس�ت؟ و اينکه 
چ�ه راه�کاري براي حل اين قضيه مي توانيم 

داشته باشيم؟
با اين حرف ها به طور اصولي مي ش��ود موافق 
ب��ود، يعن��ي بنگاه هاي کوچک اين وضعيت را 
تجربه مي کنند. هرچند در شرايط دو دهه اخير 
ايران اين صحبت ها خيلي موضوعيت نداشته 
باش��د، بخاطر اينکه مش��کات کان استمرار 
پيدا کرده و صاحبان اين بنگاه ها هم مفروض 

گرفته اند که اين مسائل وجود دارد.
به نظر من مساله برمي گردد به وظيفه ستادي 
دول��ت از طري��ق وزارتخانه هاي��ي که متولي 
اي��ن کار هس��تند. اينک��ه مي گويند دولت بايد 
دولت توسعه اي باشد و مداخله گر نباشد؛ اتفاقاً 
معناي��ش همين اس��ت که ضم��ن اينکه وارد 
صحنه اس��ت و اقداماتي به رفع توليد مي کند 
اي��ن اقدامات از جنس اقداماتي بايد باش��د که 

بخش خصوصي نمي تواند انجام دهد.
در حقيقت از دولت انتظار مي رود که اطاعات 
باصطاح درستي را در اختيار توليدکننده قرار 
ده��د. کاري که به عن��وان يک فعاليت کان 
از دول��ت برمي آي��د ام��ا از ي��ک بنگاه کوچک 
در نقط��ه اي دورافتاده کش��ور برنمي آيد تا آن 
بتواند براس��اس وضعيت بازار، عرضه و تقاضا، 
قيمت ها و شرايطي که وجود دارد براي فصل 
آينده و س��ال آينده خودش برنامه ريزي کند و 

تصميم بگيرد.
اين فعاليتي اس��ت که به هر دليلي در دولت ها 
از آن غفلت ش��ده و در عمل برخي بنگاه هاي 
توليدي همه هس��تي خود را وس��ط مي گذارند 
ولي هميش��ه اين آمادگي را دارند که ريس��ک 
يک اتفاق ناگهاني را بايد بپذيرند و اين مقوله 

انگيزه ها را به طور طبيعي کم مي کند.

به دولت توسعه اي اشاره کرديد؛ از نظر شما  ���
دولت توس�عه اي چه شاخصه اي بايد داشته 
باشد و دولت هاي ما در مقاطع مختلف تا چه 
اندازه توانسته اند اين شاخصه ها را برآورده 
کنند و به دولت توسعه اي نزديک شده يا چه 

زماني بيشترين فاصله را داشته اند؟
منظور من از دولت توس��عه اي دولتي است که 
به طور مش��خص بر کلمه »تغيير« تکيه دارد. 
اين دولت تغييراتي را در س��بک زندگي مردم، 
در درآمدهايش��ان، ديدگاهايش��ان و حتي در 
ترجيح��ات م��ردم که چه انتخاب کنند و به چه 
عاقه مند باش��ند، ب��راي بلندمدت دنبال کند. 
يعني هر دولتي که هس��ت صرف نظر از دوره 
چهار س��اله يا هش��ت س��اله اي که حضور دارد 
اقدام��ات خ��ود را متوجه اي��ن موضوع کند که 
کارهايي که انجام مي دهد بايد در جامعه سبب 
يک تغييرات بلندمدت باشد. به اين معنا است 
که دولت توسعه اي لزوماً دولت زودنگر و پيش 
پا نگر نيس��ت. ضمن اينکه به مس��ائل امروز 
مي پردازد اما دنبال رصد کردن ردپاي مسائل 
امروز در آينده اس��ت. بنابراين دولتي مي ش��ود 
که هدفمند تصميم مي گيرد، براي خوش آمد 
اي��ن و آن تصمي��م نمي گيرد، به بقاي خودش 
لزوم��ا فکر نمي کن��د و به اصاحات بلندمدت 

فکر مي کند.
چني��ن دولتي در کوتاه مدتي که هس��ت مدام 
تاش مي کند که جامعه توليدکننده باشد. يعني 
زمينه هايي براي توليد جامعه را فراهم مي کند 
و موان��ع را برطرف مي کند. چنين جامعه اي به 
تدريج درآمدش بالا رفته و درآمد س��رانه افراد 
نيز افزايش پيدا مي کند. آدم ها در بلندمدت به 
تدريج که درآمد سرانه شان افزايش پيدا مي کند 
سبک و شيوه زندگيشان را آنطور که خودشان و 

فرهنگشان ايجاب مي کند متحول مي کنند.

در اکثر برنامه ريزي و تسهيلاتي که به بخش  ���
توليد اختصاص داده مي ش�ود مربوط به حوزه 
توليد و خدمات است و هيچ توجهي به تقويت 
بازاها نمي ش�ود. توجه به بخش مصرف براي 
تقويت آنکه بتواند بهاي بيش�تري به محصول 
توليدي داده شود. اين مساله را چطور مي توان 

مطرح کرد؟
اينج��ا دو موضوع مطرح مي ش��ود. اول اينکه 
هر توليدکننده در جاي خود مصرف کننده هم 
هس��ت. يعني مصرف کننده ها و توليدکننده ها 
يک گروه هس��تند. صبح در مزرعه و کارخانه 
نق��ش توليدکنن��ده را دارد و بواس��طه حقوقي 
ک��ه مي گي��رد در خان��واده نق��ش خري��دار و 
مصرف کنن��ده را دارد. اگر واقعاً به بخش توليد 
به نحوي رسيدگي شود که اين توليد براي آن 
بصرفه باش��د در واقع به مصرف کننده هم که 
خود او بوده توجه شده است چون درآمدش بالا 
مي رود، بنگاه تعطيل نمي ش��ود و کارگر بيکار 
نمي ش��ود. کارگر کار مي کند و مزد مي گيرد و 
آن مزد را خريد مي کند. اگر تس��هيلي در بازار 
توليد بوجود بيايد عماً بخش��ي از دغدغه شما 

را جواب مي دهد.
منتهي هس��تند کس��اني که يا درآمد ندارند يا 
کس��ر درآمد دارند. در موارد خاصي مي شود به 
مصرف کننده براي خريد کردن هم تسهياتي 
داد و آن زماني اس��ت که ش��ما توليدتان بسيار 
خوب اس��ت و انبارها پر ش��ده و توليدکنندگان 
بدليل اينکه متقاضي نيس��ت توليد نمي کنند و 
نگران��ي از بي��کاري يک عده وجود دارد در اين 
ص��ورت مي ت��وان بخش تقاض��ا را تا حدودي 

تشويق کرد.

نکت�ه اي ک�ه فرمودي�د کاري اس�ت که در  ���
دولت دوازدهم و يازدهم تا حدودي در دستور 

کار قرار گرفته. بسته رونقي که طراحي کردند 
اما به نتيجه نرسيد. ايراد کار کجا بود؟

اي��راد کار ب��ه اين دليل ب��ود که توليدکنندگان 
لزوماً در اش��تغال کامل عمل نمي کردند. يعني 
اينطور نبود که تمام ظرفيت کارخانه کار کند، 
ش��اغان زيادي داش��ته باش��ند و فقط کالا در 
انبار داش��ته باش��ند. توليدکننده مدعي بود که 
همين يک س��ومي هم که توليد مي کند مورد 
تقاضا در بازار نيست و دولت خواست از طريق 
همان بس��ته که فرمودي��د يک مقداري براي 
همي��ن واحدهاي توليد ش��ده ک��ه بخاطر فقر 
عمومي تقاض��ا براي��ش نبود، يک تقاضا ايجاد 
کن��د. البته مش��کات ديگ��ري در کنار توليد 
هس��ت، مانند بخش سياس��ي و موارد ديگر که 

بايد به حساب آيد.

پس به نظر شما چيزي که دولت پيشنهاد  ���
داد و موفقيتي هم نداش�ت، راهکار س�ريعي 
بود براي اينکه معضل توليدکننده در آن مقطع 

زماني مرتفع شود؟
بله به نظر من با هدف کمک به توليدکننده بود 
اما چون سيس��تمي ديده نشده بود و مشکات 
غي��ر محي��ط توليد هم ديده نش��ده بود جواب 

نداد.

اشاره کرديد که به بخش مصرف کننده هم  ���
مي توان تسهيلاتي داد، اين موضوع تا چه حد 
شبيه بحث هايي است تسهيلاتي داده شود 

تا افراد بتواند وارد چرخه توليد شود؟
اين ها دو حوزه جدا هستند، اما کارکرد مشترک 
دارند. به عنوان مثال بنده دانش��گاهي هس��تم 
و ش��ما روزنامه نگار، يک نفر جراح و يک نفر 
کاس��ب؛ اين ه��ا ب��ه خاطر اينک��ه خريد کنند، 
امکانات ندارند اما تصميم ندارند که شغلش��ان 
را عوض کنند و مثاً جهيزيه اي تهيه کنند. لذا 
اين تس��هيات ضرورت ندارد که به کار جديد 
بيانجامد. بايد تقاضا براي همان توليدکنندگان 
باشد. اما يکي مي خواهد شغلش را عوض کند 
يا بيکاري که، در جستجوي يک کار مولد است 
بديهي است که در بخش توليد قرار مي گيرند 

و بايد تسهيات توليدي بگيرند.

پس تسهيلات مي تواند چند منظوره باشد.  ���
در دولت نهم و دهم بحث بنگاه هاي زودبازده 
مط�رح ش�د و در اين همي�ن دولت هم بحث 
پرداخت تس�هيلات براي راه اندازي کس�ب 
و کار جدي�د را ب�ا ش�دت بيش�تر از گذش�ته 
دارد انج�ام مي ده�د. نتيجه اي نداش�ته، در 
دوره هاي مختلف چه تغييراتي نسبت به هم 

داشته که نتيجه يکسان بوده است؟
در دوره دولت هاي نهم و دهم در اين موضوع 
فکر بسيار خوبي بود. مي گفتند که بنگاه هايي 
ک��ه ت��ا مثا 8۵ درصد کارش��ان تمام ش��ده و 
صاحب بنگاه به هر دليلي نمي تواند ۱۵ درصد 
باقي مانده کار بنگاه را به اتمام برساند و به هر 
دليل��ي شکس��ت خورده، م��ا اين را بدهيم تا به 
اتمام برس��د بجاي اينکه از صفر ش��روع کنيم. 
ب��ه عنوان مث��ال 3۰ ميليارد تومان خرج بنگاه 

ش��ده و با س��ه ميليون تومان راه مي افتد، اين 
را اولوي��ت بدهي��م. به نظر بنده اين اقدام غلط 
نيس��ت و هن��وز هم مي گويم اي��ن اقدام قابل 
دفاع اس��ت که شما س��رمايه اي را روي زمين 
معطل کرديد و بخاطر يک پول اندکي معطل 
مان��ده راه ان��دازي کنيد. يعني کت را خريديد و 

دکمه اش مانده است.
آن دولت بي انضباطي هاي زيادي در مس��کن 
مه��ر و غي��ره کرد ام��ا آن بي انضباطي ها نبايد 
دام��ن اي��ن فکر صحيح را بگي��رد. منطق اين 
اس��ت که بگوييم اين قس��مت درس��ت بود. به 
نظ��ر بنده از معدود تفکرات درس��ت آن دولت 

همين بود.
در اين دولت هم اگر با صاحب سرمايه شريک 
شوند، مثاً بگويند شما 6۰ درصد آوردي و من 
۴۰ درص��د آوردم و کمک مي کنم که کارخانه 
به ثمر برسد، ۴۰ درصد سهم من و 6۰ درصد 
سهم تو و به سودآوري که رسيد من ۴۰ درصد 
س��هم دارم و تو 6۰ درصد. هرس��ال هم سود را 
ب��ه همي��ن منوال تقس��يم مي کنيم و اگر زيان 
ب��رد هر دو ض��رر مي کنيم. يعني کارخانه دار با 
گرفتن اين پول بدهکار نش��ود که صرف نظر 
از گرفتاري ه��اي بازار که فروش دارد يا ندارد، 
بانک سر ماه برود و اصل و فرع پول را بخواهد 

بازهم به نتيجه مي رسيم.

با اين حس�اب مي توانيم بگوييم که ايراد  ���
کار در دولت جديد اين است که بعد از بررسي 
و اينک�ه صلاحي�ت اي�ن واح�د را مش�خص 
مي کن�د ب�ه کارگروهاي اس�تاني مي رود و به 
بانک معرفي مي ش�ود و بانک تس�هيلات را 
تزريق مي کند و حاضر نيست شريک شود؟

بان��ک »وام« مي ده��د، تس��هيات را تزريق 
نمي کند.

اما برنامه اين اس��ت که تس��هيات پرداخت 
شود!

برنامه اين اس��ت که تس��هيات باشد، اما ما در 
تسهيات شراکت را دنبال مي کنيم.

اين يعني اينکه ما يک برنامه اي مي گذاريم  ���
و در مرحل�ه اج�را بانک ها يک چيز ديگر اجرا 

مي کنند، درست است؟
البت��ه بان��ک مرکزي در اين عدم اجرا س��هيم 

است.

در ش�يوه کاري بانک ه�ا و حت�ي برنامه هايي  ���
که اغلب اوقات تدوين مي شود، اين موضوع را 
داريم که خيلي تاکيد مي ش�ود که بايد س�رمايه 
ثابت تأمين ش�ود و هيچ فکري براي س�رمايه 
در گردش نمي ش�ود. اين در حالي اس�ت که ما 
با توليدکنندگان و واحدهاي کوچک و متوس�ط 
و حتي با واحدهاي بزرگتر که صحبت مي کنيم، 
امري که مورد نگراني آنهاست موضوع سرمايه 
در گ�ردش اس�ت. ب�راي اي�ن چ�ه راه�کاري 

مي توانيم داشته باشيم؟
بانک ها اگر قانون را اجرا کنند و مشارکت کنند 
س��رمايه در گردش هم بخشي از مشارکتشان 
است. منتهي بانک ها چون مشارکت نمي کنند 
-در حال��ي ک��ه قانون به آنها امر به مش��ارکت 
مي کنن��د- زماني که مي خواهند س��رمايه در 
گردش را بدهند نمي توانند نام آن را مشارکت 
بگذارند چون برگه سهام نمي گيرند. يعني اگر 
سازمان بازرسي سراغ آنها بيايد از آنها مي پرسد 

چرا شما پولي داديد که شراکت نيست. لذا اين ها 
يا سرمايه در گردش نمي دهند يا ذيل عقودي 
بطور صوري مي دهند که عقود مشارکتي است، 

اما عماً مشارکت نيست.
مش��کل از اينجاس��ت که بانک ها اگر شريک 
نش��وند کارش��ان وام مي ش��ود و اگر وام بدهند 
دستگاه نظارتي ممکن است سراغشان برود و 
مچ آنها را بگيرد. لذا انگيزه اي براي آن ندارند. 
البته آن س��رمايه ثابت��ي که مي دهند بصورت 
مش��ارکت مي دهند اما از اين حيث نمي توانند 

آن را در نظر بگيرند.

دول�ت در پن�چ س�ال گذش�ته ب�دون هيچ  ���
آسيب شناس�ي درب�اره علت توق�ف فعاليت 
واحده�اي تولي�دي فق�ط ب�ه فک�ر تزري�ق 
تس�هيلات بوده؛ پول پاش�ي در بخش توليد 
چه خطراتي مي تواند داشته باشد؟ همچنين 
نبود آسيب شناس�ي چه خطراتي مي تواند به 

همراه داشته باشد؟
واقعيتي که وجود دارد و به آن توجه نمي ش��ود 
پديده اي اس��ت بنام »رابطه مبادله«. هر کس 
عقل اقتصادي داشته باشد متوجه مي شود که در 
شرايط فعلي ايران کار در بخش صنعت مساوي 
است با عدم آرامش و درد سر. بازدهي سرمايه در 
بخش صنعت نسبت به بخش هاي ديگر کمتر 
و با ريسک بسيار بيشتر و دردسرهاي بيشتري 
از جمله مش��کات با واحدهاي مختلف همراه 
است. بنابراين دولت هرچقدر هم پول از طريق 
بانک ها به بخش صنعت بدهد صنعتگر مي داند 
که اين پول در جاهاي ديگر سود بيشتري دارد. 
لذا عمدتا اگر بتواند دور بزند و اينجا خرج نکند 
اي��ن کار را مي کن��د. بعنوان مثال مي گويد من 
از دول��ت وام ۱۵ درص��دي مي گيرم و آن را در 
بانک سر کوچه سپرده گذاري کرده و ۲۰ درصد 
مي گي��رم و ۵ درص��د آنرا نفع مي برم. و کس��ي 

نمي گويد آيا کارخانه راه افتاده يا خير.
مي خواهم بگويم فضا فضاي »راحت خوري« 
است. آدم ها قانع به درآمد متناسب با کارشان 
نيستند و واقعاً اين هايي که در کار توليد ايران 
مانده اند مانند مجاهد في س��بيل ا... مي مانند 
و يک س��ري عاقه هايي دارند که مانده اند يا 
ي��ک مش��کاتي دارند که ح��س مي کنند اگر 
بيرون بيايند از اين که هس��ت بدتر مي ش��ود و 

يا انگيزه ملي دارند.
دليل اين اس��ت که »پول پاش��ي« مي ش��ود و 
اتفاقي نمي افتد. البته مساله ديگري هم وجود 
دارد و اينکه پولي که از طريق بانک ها يا دولت از 
طريق منابع خودش به وسيله بانک ها مي دهد 
مش��مول رباخواري با نرخ هاي بسيار بالاست. 
يعن��ي توليدکننده اي ک��ه حتي اگر اين پول را 
در جاي خود بکار بگيرد مي داند که ۲۰ الي ۲۵ 
درص��د باي��د به عنوان مازاد برگرداند و واقعا در 
اين فضاي رکود خيلي کم فعاليتي پيدا مي شود 
که ۲۵ درصد سود داشته باشد. لذا به نظر بنده 
انگيزه گرفتن آن خيلي قوي نيست مگر کساني 

که بخواهند سوءاستفاده کنند.

چه س�ازوکاري مي توانيم پيش بيني کنيم  ���
ک�ه اي�ن جذابيت را در بخ�ش صنعت ايجاد 

شود؟
بن��ده چ��ون برخي مس��ائل را صحيح مي دانم 
آنه��ا را تک��رار مي کنم. بنده با »ربا« و »بهره« 
مخالف��م ن��ه به لحاظ��ي که دين گفته البته که 
دي��ن ه��م گفته بلکه به لحاظي که قانون گفته 
است. ممکن است به ذهن خواننده برسد که در 
اين همه کش��ورهاي صنعتي پيشرفته ربا يک 
درصد الي دو درصد وجود دارد و وضعيتش��ان 
خوب است و اين چه حرفي است که سبحاني 
مي زند! عرض من اين است که آنجا تعادل هاي 
اقتصاد طوري اس��ت که نرخ بهره يک درصد، 
دو درصد و بيس��ت و پنج صدم درصد اس��ت، 
ن��ه مانن��د اينجا که آنقدر عدم تعادل اس��ت که 
نرخ تا 3۵ درصد هم رفته اس��ت. موبايل ها که 
پيام تبليغاتي مي فرستند در پيام خود مي گويند 
که ماهيانه 8 درصد. هش��ت درصد در دوازده 
ماه مي شود 96 درصد. اگر واقعا اين پيامک ها 
راست باشد چه کسي انگيزه دارد که کار ديگري 

انجام بدهد؟
هيچ فعاليت قابل دفاعي انقدر س��ود ندارد که 
اصل و فرع وام ها را برگرداند. اگر جاهاي ديگر 
ربا وجود دارد، اين ربا انقدر انگيزه ايجاد نمي کند 
که شخص کار مولد نکند و رباخواري کند ولي 
اينج��ا متاس��فانه وج��ود دارد. قانون هم وجود 
دارد و مي گويد ما پول ش��ما را س��رمايه گذاري 
مي کنيم و در عمل هرچقدر س��ود برد س��ودش 
را بش��ما مي دهيم. ولي اينکه ش��ما به ما قرض 
بدهي��د و آخر ب��رج ۲۰ درصدش را بخواهيد و 
کاري نداشته باشيد که کجا مي رود هم خاف 
ش��رع اس��ت و هم قانون. البته يک تا دو س��ال 
طول مي کش��د تا اين بتدريج ملکه ذهن ش��ود 
ولي اگر اينطور ش��ود مردم پولش��ان را به جاي 
قرض دادن به سرمايه گذاري مي برند و منتظر 

سود آن مي شوند.
به نظر من بهترين راه برگشت به قانوني است 
که مي گويد پول مردم بايد سرمايه گذاري شود 
و مردم س��ود س��رمايه گذاري خود را بگيرند و 
هي��چ راه ديگ��ري واقع��اً نمي شناس��م. آنقدر 
»حرام خواري« و مزه پول هاي کان به دهان 
بعضي ه��ا خ��وش آمده که بعضي از آنها به غير 

از اين راضي نمي شوند.

انتقاد تند دکتر حسن سبحانی از شرایط آشفته اقتصاد کشور در گفتگوی اختصاصی با تجارت؛

 فضا، فضاي» راحت خوري« است

 احتمال فساد مواد غذایي مانده در گمرک بخشنامه هاي متعدد، ترخيص کالا را زمان بر کرد شرط آزادسازي قيمت خودرو در بازار
يک عضو هيات رييس��ه کميسيون صنايع و 
معادن مجلس گفت: آزادسازي قيمت گذاري 
خودرو بدون ايجاد رقابت در صنعت خودروسازي 
کشور و حمايت از مصرف کنندگان به بازار يک 
طرف��ه اي مبدل خواهد ش��د که تماما به نفع 

شرکت هاي خودروسازي تمام مي شود. سيدجواد حسيني کيا اظهار داشت: 
شوراي هماهنگي اقتصادي قوا به درستي نقش سازمان حمايت را در نظام 
قيمت گذاري خودرو پررنگ تر از شوراي رقابت کرد. اين نماينده مجلس 
ادامه داد: در نوس��انات نرخ ارز و افزايش ش��يب دار قيمت انواع خودروهاي 
وارداتي و توليدي همواره واردکنندگان خودرو و شرکت هاي خودروساز منتفع 
شده اما مصرف کنندگان مستمرا متضرر شده و قدرت خريدشان کاهش 
يافته است لذا سازمان حمايت نسبت به شوراي رقابت بهتر مي تواند حقوق 

مصرف کنندگان را استيفا کند.

عض��و هيئت مدي��ره انجم��ن همگن 
قطعه س��ازان خ��ودرو از زمان بر ش��دن 
واردات قطعات خودرو از گمرک به دليل 
بخشنامه هاي متعدد وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت خب��ر داد. رض��ا رضايي افزود: 

قطعه سازان از نظر کميت و کيفيت مشکلي در تامين قطعات براي 
خودروس��ازان ندارن��د، اما برخ��ي مواقع اتفاقاتي رخ مي دهد که به 
مش��کات دامن مي زند. وي گفت: بطور مثال مواد اوليه وارداتي 
قطعه س��ازان زماني که وارد گمرک مي ش��ود با ضوابط و قوانين و 
بخشنامه هاي متعددي که دولت ايجاد مي کند نمي تواند به موقع 
از گمرک ترخيص ش��ود. رضايي افزود: البته ما مي توانس��تيم با 
برنامه ريزي هاي قبلي از مشکات بوجود آمده براي قطعات وارداتي 

جلوگيري و اين قطعات را در داخل کشور توليد کنيم.

عض��و هيئت نمايندگان اتاق بازرگاني 
اي��ران با اش��اره ب��ه لزوم تس��ريع در 
ترخي��ص کالاهاي مان��ده در گمرک 
نس��بت به فساد اين کالاها هشدار داد 
و گف��ت: باقيمان��دن کالا در گمرک و 

هدررفت شان در واقع از بين رفتن منافع ملي است. محمدرضا 
نجفي منش گفت: در دو ماه گذش��ته مش��کات متعددي براي 
خريد مواد اوليه و ترخيص آنها از گمرک وجود داش��ته چراکه 
هيئت وزيران تصميم گرفته که کنترل و نظارت کند در حالي که 
در شرايط کنوني پرونده ها بايد در گروه هاي تخصصي در وزارت 
صنعت بررسي شود. اين عضو اتاق بازرگاني افزود: لازم است 
ارز تک نرخي شده و براي حمايت ازمردم به مصرف کنندگان 

نهايي که همان مردم هستند يارانه داده شود.

دولت توس�عه اي دولتي است که  ���
به طور مش�خص بر کلم�ه »تغيير« 
تکي�ه دارد. اي�ن دول�ت تغييرات�ي 
در  م�ردم،  زندگ�ي  در س�بک  را 
درآمدهايشان، ديدگاهايشان و حتي 
در ترجيح�ات مردم که چه انتخاب 
کنند و به چه علاقه مند باشند، براي 
بلندمدت دنبال کند. يعني هر دولتي 
که هس�ت صرف نظر از دوره چهار 
س�اله يا هشت س�اله اي که حضور 
دارد اقدام�ات خ�ود را متوج�ه اي�ن 
موض�وع کن�د که کارهايي که انجام 
مي ده�د باي�د در جامعه س�بب يک 

تغييرات بلندمدت باشد.

بهترين راه برگش�ت به قانوني  ���
اس�ت که مي گويد پول مردم بايد 
س�رمايه گذاري شود و مردم سود 
س�رمايه گذاري خ�ود را بگيرند و 
هيچ راه ديگري واقعاً نمي شناسم. 
م�زه  و  »حرام خ�واري«  آنق�در 
پول ه�اي کلان به دهان بعضي ها 
خوش آمده که بعضي از آنها به غير 

از اين راضي نمي شوند.
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